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           Abstract of Thesis 

  

 التربية لمعموم الإنسانية الكمية :
  عمم النفس :القسم

 عمم النفس التربوي :التخصص 

 نور گاطع عباس اسم الطالب:
أ. م. د. رفعت عبدالله   :اسم المشرف

 جاسم

 الماجستير :الشهادة 

 نظرية العقل وعلاقتها بالتفكير فوق المعرفي عند الطمبة المتفوقين تحصيمياً وأقرانهم العاديين في جامعة البصرة

 تحصٌلٌا   المتفوقٌن الطلبة عند المعرفً فوق والتفكٌر العقل نظرٌة بٌن ما العلاقة على التعرفهدفت الرسالة الى 

 متفوقٌن وطالبة طالبا  ( 160) منهم وطالبة طالبا  ( 400) الدراسة عٌنة بلغت وقد ،البصرة جامعة فً العادٌٌن واقرانهم

 مقٌاس استخدام تم الدراسة هدف ولتحقٌق العشوائٌة، الطبقٌة بالطرٌقة اختٌرت عادٌٌن وطالبة طالبا  ( 240)و، تحصٌلٌا  

 تعابٌر بمقٌاس ٌعرف والذي( 1997) عام فً وزملائه كوهٌن بارون سٌمون بتصمٌمه قام الذي العقل نظرٌة تطور

( 1994) لعام ودٌنسون شرو مقٌاس على الاعتماد تم حٌن فً العراقٌة، للبٌئة ملائما   لٌصبح وتكٌٌفه ترجمته تم إذ الوجه

 الخصائص من التحقق وتم العراقٌة، البٌئة مع ٌتناسب بما وتكٌٌفه ترجمته وتمت المعرفً فوق التفكٌر لقٌاس

 .المقٌاسٌن لكلا الساٌكومترٌة
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Theory of Mind And relationship with Metacognition Thinking for students owners of high achievement 

and their peers in University of Basra 

The present study aims To recognize the Relationship between the development of the Theory of mind and 

the Metacognitive Thinking for the High achievement Students and their Normal Peers in Basra University .

The Sample of the study, which was chosen randomly consisted of (400) students: (160) High  achievement 

students and (240) normal students. To achieve the aim of the study, an Arabic version of Simon Baron-

Cohen and his colleagues (1997) scale "Theory of Mind", and it was also known as "Facial Expression 

Scale'' and  the Arabic version of Schraw and Denison's (1994) metacognitive thinking scale were 

conducted. Both scales were translated and adapted to be appropriate for the Iraqi environment. It was 

verified for the psychometric characteristics for both scales 

 


